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معاون وزیر کار اعلام کرد؛
ایجاد شغل برای فارغ التحصیلان با طرح نخلستان

معاون وزیر کار و رییس ســازمان آموزش 
فنی و حرفه ای گفت: طرح نخلستان برای 
فارغ التحصیلان دانشگاهی با هدف ارتقای 
ظرفیت اشتغال پذیری آنان از طریق اجرای 
دوره های مهارتی در حوزه نوآوری، کارآفرینی 

فناوری های نوین یا دانش بنیان است.
غلامحسین حسینی نیا اظهار داشت: بر اساس تفاهم نامه 
اجرایی سازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور و وزارت 

علوم، تحقیقات و فناوری در راستای تحقق طرح نخلستان و مهارت افزایی فارغ التحصیلان 
دانشجویی در مرکز تربیت مربی و پژوهش های فنی و حرفه ای، آموزش می بینند.

وی افزود: بر اساس این تفاهم نامه، طرح مهارت افزایی دانش آموختگان دانشگاه ها، موسسات 
آموزش عالی، پژوهشی و فناوری در حوزه مشاغل و کسب و کارهای نوین )موسوم به طرح 

نخلستان(  اجرایی می شود.
معــاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه ایجاد ۵۰۰ هزار فرصت شــغلی برای 
فارغ التحصیلان پیش بینی شده است گفت: با اجرای این طرح، دانش آموختگان دانشگاه ها و 
مراکز آموزش عالی با بهره مندی از دوره های آموزش مهارتی در حوزه فناوری اطلاعات جذب 

بازار کار می شوند.
حسینی نیا خاطرنشــان کرد: فارغ التحصیلان به مدت ۳ تا ۶ ماه مهارت های لازم در حوزه 
فناوری اطلاعات را سپری می کنند و با کسب تجربه و مهارت می توانند در بازار کار مشغول شوند.

وی بر فرهنگ سازی کسب مهارت های فنی و حرفه ای تاکید کرد و گفت:  در برخی رشته های 
این سازمان تا ۴۵ درصد ورودی ها را فارغ التحصیلان دانشگاهی تشکیل می دهند که به دنبال 
مهارت آموزی برای ورود به بازار کار هستند.رییس سازمان آموزش فنی و حرفه ای ابراز داشت: 
نگاه این سازمان بر گسترش چتر آموزشی و توسعه مهارت آموزی برای اقشار مختلف مردم در 

سراسر نقاط کشور است.
 

عضو هیئت مدیره جامعه صنعت کفش ایران خبر داد؛
افزایش صادرات کفش ایرانی

علی لشــکری گفت: صــادرات کفش در 
کشور طی ۵ ماه نخست امسال از نظر وزنی 
۱۲ درصد و از نظر ارزشی ۵ درصد افزایش 

داشته است.
عضو هیئت مدیره جامعه صنعت کفش ایران گفت: از 
آغاز فروردین تا پایان مرداد ماه ۱۴ هزار و ۳۵۵ تن کفش 
به ارزش ۳۳ میلیون دلار صادر شده است که نسبت به 
گذشته رو به بهبود است، اما این بدین معنا نیست که 

تولیدکنندگانی که در کشور صادرات انجام می دهند، با چالش رو به رو نیستند.
علی لشــکری افزود: تولیدکنندگان کفش در کشور مجبورند با دلار صادراتی مواد اولیه وارد 
کنند یا این دلار را در سامانه نیما بفروشند. شکاف بین دلار حاصل از ارز صادرات و دلار نیمایی 
از جمله عواملی است که سرعت افزایش صادرات را گرفته است. اگر این موضوع بین بانک 
مرکزی و وزارت صمت حل و فصل شود، شاهد جهش خیلی بیشتری در این حوزه خواهیم بود.
عضو هیئت مدیره جامعه صنعت کفش ایران در برنامه روی خط بازار رادیو اقتصاد یادآور شد: 
بر اساس آخرین آمارها سهم صادرات کفش ایران به عراق در ۵ ماه نخست امسال به ۵۲ درصد 
کاهش یافته و ترکیه و چین به دلیل همین نگاهی که به آن اشاره شد، توانسته اند بقیه سهم بازار 
عراق را که یک بازار بسیار بزرگ است، از ایران بگیرند. برای مثال یک زمانی بین ۶۰ تا ۷۰ درصد 

کفش ایران به بازارهای عراق صادر می شد.

 رشد ۴.۳ درصدی تولید انواع کاغذ 
و کاهش تولید فیبر و نئوپان

تولید انواع کاغذ در ۴ ماه نخست امسال به 
۳۹۰ هزار و ۷۰۰ تن رسید که در مقایسه با 
مدت مشابه پارسال ۳۷۴ هزار و ۵۰۰ تن، 

افزایش ۴.۳ درصدی داشته است.
گزارش عملکرد وزارت صنعت، معــدن و تجارت از 
وضعیت تولید کالا های منتخب صنعتی نشان می دهد در 
گروه صنایع کاغذ و چوب، تنها در تولید انواع کاغذ شاهد 
رشــد بوده ایم و در تولید کارتن نیز در مقایسه با سال 

۱۴۰۰ تنها ۱۰۰ تن، اگرچه افزایش تولید به ثبت رسیده، اما رقم ناچیزی است؛ در ۴ ماه نخست 
امسال ۲۳۵ هزار و ۶۰۰ تن کارتن تولید شده که در مقایسه با پارسال ۲۳۵ هزار و ۵۰۰ تن، با رشد 
۰.۱ درصد همراه بوده است.این رشد، در مقایسه با رشد ۵.۸ درصدی تولید انواع کاغذ در ۱۲ ماهه 
سال ۱۴۰۰ در مقایسه با سال ۱۳۹۹، قابل توجه است و اگر میانگین رشد در ماه های بعدی نیز 

ادامه یابد، رشد بیش از ۱۰ درصدی تولید انواع کاغذ برای سال ۱۴۰۱ قابل پیش بینی است.
برخلاف رشد تولید در انواع کاغذ، در نئوپان و فیبر کاهش تولید در ۴ ماه نخست امسال ثبت 
شده است؛ براساس این گزارش، تولید فیبر در ۴ ماه نخست امسال ۵۵۲ هزار و ۷۰۰ متر مکعب 
بوده که در مقایسه با مدت مشابه پارسال، ۶۳۲ هزار و ۵۰۰ مترمکعب کاهش ۱۲.۶ درصدی را 

رقم زده است. تولید فیبر برای ۱۲ ماه سال ۱۴۰۰ نیز، ۱۴.۹ درصد ثبت شده است.
در تولید نئوپان نیز، ۲۶۴ هزار و ۵۰۰ مترمکعب در ۴ ماه نخست امسال بوده که در مقایسه 
با مدت مشابه پارسال ۳۳۰ هزار و ۵۰۰ مترمکعب، رشد منفی ۱۲ درصدی را به ثبت رسانده 
است. این کاهش تولید در حالی اتفاق افتاده است که تولید نئوپان در ۱۲ ماه سال ۱۴۰۰، رشد 

۱۱ درصدی را در مقایسه با سال ۱۳۹۹ ثبت کرده بود.

رکورد سفر ریلی به مشهد شکسته شد
رکورد جابجایی ریلی مسافر در مسیر مشهد در ۱۰سال گذشته شکسته شد.
مدیرکل راه آهن خراسان گفت: طی ۱۰ سال گذشته رکورد جابجایی ریلی مسافر در مسیر 
مشــهد و راه آهن خراسان با ثبت ۸.۲ میلیون مسافر در بازه زمانی نیمه نخست سال جاری 
شکسته شد. مصطفی نصیری افزود: جابجایی این تعداد مسافر در مسیر مشهد به ۲۶ شهر و 
مرکز استان در نیمه نخست سال جاری در مقایسه با مدت مشابه پارسال ۷۹ درصد افزایش داشته 
است. وی گفت: با توجه به خدمات مناسب شرکت های حمل و نقل مسافری و زیرساخت های 
تأمین شده توسط راه آهن جمهوری اسلامی، ضریب اشغال صندلی قطارها طی بازه زمانی یاد 

شده ۹۷ درصد بود.
سال گذشته ۱۰ میلیون و ۷۶۰ هزار مسافر در شبکه راه آهن خراسان جابه جا شده اند که در 

مقایسه با سال ما قبل آن )۱۳۹۹(، ۱۲۸ درصد افزایش داشته است.
۲۳ ایستگاه راه آهن در شبکه ریلی خراسان دایر است و در حالت عادی و پیش از شیوع کرونا 
روزانه ۹۴ رام قطار مسافربری و ۱۰ رام قطار باری در این مسیر ریلی به صورت رفت و برگشت 

حرکت می کردند.

اخبار کوتاه 

رییس بنیاد ملی گندمکاران کشور گفت: دستیابی 
به خوداتکایی و خودکفایی در تولید گندم در سایه 
واقعی شدن نرخ خرید تضمینی و اعلام به موقع 

نرخ توسط دولت سیزدهم ممکن شد.
»عطاء الله هاشــمی« درخصوص وضعیــت تولید گندم و 
رضایتمندی کشاورزان از قیمت نرخ خرید تضمینی بیان کرد: 
امسال نرخ خرید تضمینی  برای هر کیلوگرم گندم ۱۱ هزارو 
۵۰۰ تومان تصویب شد که واقعی کردن نرخ گندم خودش را در 
میزان خرید نشان داد به طوری که امسال ۷.۲ میلیون تن گندم 

از کشاورزان تحویل گرفته شد.
رییس بنیاد ملی گندمکاران اظهارداشت: البته سال گذشته 
میزان تولید گندم طبق آمارها کمتر از امسال نبود اما به دلیل 
اقدامات نامناسب دولت گذشته میزان خرید پایین بود تاجایی 

که ۴.۵ میلیون تن از این محصول از کشاورزان خریداری شد.
وی تصریــح کــرد:  مهمترین عامل بــرای افزایش خرید 
گندم در دولت سیزدهم تعیین نرخ مناسب برای جلوگیری از 
احتکار، قاچاق ، مصرف گندم به جای نهاده های دامی و سایر 

سودجویی ها در این بخش است.
به گفته وی، اگر دولت ســیزدهم توجه ویژه به این بخش 
نداشت اکنون به دلیل شوک قیمت جهانی گندم و جنگ روسیه 
و اوکراین برای تامین امنیت غذایی کشور با مشکل جدی روبرو 
بودیم زیرا طی ماه های گذشته کشور چین با تحرکاتی بخش 

عمده گندم بازار جهانی را خریداری و ذخیره سازی کرد.
هاشــمی براین باور اســت که نیاز ســالانه کشور به گندم 
۱۴ میلیون تن نیست و حتی با مدیریت کاهش ضایعات نان، 
افزایش کیفیت و واقعی شدن قیمت ها می توانیم با کمتر از  

۱۰میلیون تن تولید، نیاز کشور را برطرف کنیم.
وی نیاز سالانه صنف و صنعت را نیز ۲ میلیون تن ندانست و 

افزود: هر ساله یک میلیون تن از نیاز صنف و صنعت ذخیره سازی 
می شود. رییس بنیاد ملی گندمکاران معتقد است اقدامات دولت 
ســیزدهم در بخش سیاست گذاری، افزایش سطح زیرکشت 
مزارع دیم، ورود سازمان هایی مانند ستاد اجرایی فرمان امام، 
کشت قراردادی و اعلام به موقع قیمت خرید تضمینی گندم 
توانست در افزایش تولید و استمرار آن موفق عمل کند. هاشمی 
گفت: با توسعه نزدیک ۵۰۰ هزار هکتار مزارع دیم به طور حتم 
به خوداتکایی و خودکفایی در این محصول نزدیک می شویم. 
رییس بنیاد ملی گندمکاران گفت: از زمان فعالیت دولت سیزدهم 
و واقعی کردن نرخ گندم همگام با نرخ های جهانی، کشاورزان 
نخستین باری است که از لحاظ مالی دچار مشکل نیستند و 

توانستند برای کشت برنامه ریزی انجام دهند.
وی با اشــاره به  اینکه ابلاغیه سراســری الگوی کشــت 
اظهارداشت: مجموع اقدامات دولت و مجلس شورای اسلامی 
برای کشاورزان موفقیت آمیز بود زیرا تمامی سیاست گذاری ها 
و تصمیم گیری ها در شورای اقتصاد پشت درهای بسته انجام 
می شــد که آن هم منحصر به یکی دو نفر بود و به صورت 

شورایی انجام نمی شد که مورد اعتراض کشاورزان بود.
هاشمی افزود: حتی در سالهایی که قیمت گندم در دولت های 
گذشــته به قیمت واقعی نزدیک می شد بخاطر عدم دخالت 
تشکل ها و نماینده کشاورزان همیشه مورد اعتراض بود و ما 
براین باور بودیم که در این شورا به نفع کشاورزان تصمیم گیری 
نمی شود. در حالی که واقعی سازی قیمت گندم سالهای سال 
مطرح بود و یکی دو سال است که به قیمت تمام شده نزدیک 
شده است. رییس بنیاد ملی گندمکاران تصریح کرد: همیشه 
دولت های گذشته برای راضی نگه داشتن مردم، هزینه حمایت 
از مصرف کنندگان را از جیب گندمکاران می پرداختند که این 
معضل در دولت سیزدهم حل شد و تولیدکنندگان نیز دیده شدند.

هاشمی ادامه داد: در سال ۹۹ کمیسیون کشاورزی مجلس به 
ریاست ساداتی نژاد این موضوع را پیگیری کرد به طوری که 
برخی نمایندگان طرح ایجاد شورای قیمت گذاری را با حضور 
۹ عضو )۳ عضو دولتی و ۶ عضو خصوصی ( متشکل از بنیاد 
ملی گندمکاران، سازمان نظام مهندسی کشاورزی، اتاق اصناف 
و تعاون روستایی و کشاورزان خبره ، معاون رییس جمهور، وزیر 
جهاد و دو نماینده مجلس به عنوان ناظر مطرح کردند که ثمره 

آن امسال با افزایش خرید گندم به بار نشست.

وی اضافــه کرد: اکنون در شــورای قیمت گــذاری برای 
نرخ گذاری، قیمت ها از استان ها استعلام و نظرسنجی می شود 
اگراین موضوع تداوم پیدا کند در آینده مشکلی در بخش تولید و 

خرید گندم از کشاورزان نخواهیم داشت.
وی درباره پرداخت پول گندمکاران نیز گفت: امسال شرکت 
بازرگانی دولتی ایران ۴ برابر ســال گذشته پول به کشاورزان 

پرداخت کرد که رقم قابل توجهی است.
رییس بنیاد ملی گندمکاران با تاکید براینکه کشــاورزان از 

وضعیت نرخ خرید تضمینی گندم راضی هستند گفت: اقدامات 
خوب مجموعه دولت سیزدهم در سالهای آینده دیده می شود.

رییس بنیاد ملی گندمکاران کشور گفت: به دلیل پایین بودن 
قیمت گندم نســبت به سایر نهاده های دامی در سال گذشته 
۲۰ درصد گندم مصرفی کشــور روانه دامداری ها شد و دولت 

نتوانست آن را خریداری کند.
وی اظهارداشت: دولت سیزدهم با اجرای طرح مردمی سازی 
یارانــه ها و حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی که موجب فســاد و رانت 
شده بود توانست از انحراف ورود گندم خوراکی به دامداری ها 

جلوگیری و بخش عمده گندم را از کشاورزان خریداری کند.
هاشــمی گفت: به دلیل اقدامات نامناسب دولت دوازدهم در 
حمایت از تولید، سال گذشته ۱۵ تا ۲۰ درصد کودهای پایه به 
دلیل بالابودن قیمت ها در مزارع گندم جذب نشد که این امر 

در تغذیه گیاه و حاصلخیزی خاک تاثیر نامناسبی داشته است.
وی با اشــاره به افزایش قیمت جهانی کودهای شــیمیایی 
اظهار داشت: قیمت جهانی کود فسفات کیسه ای یک میلیون 
و۸۰۰ هزارتومان است که تهیه آن برای کشاورزان دشوار است.

رییس بنیاد ملی گندمکاران با بیان اینکه کودهای فسفاته و 
پتاسه مورد نیاز کشور وارداتی است و در داخل تولید نمی شود 
افزود: اکنون تنها کود اوره در داخل کشور تولید می شود که این 
نیز از ۲۶۰ هزارتومان به ۵۵۰ هزارتومان افزایش پیدا کرده است.
وی اضافه کرد: با توجه به هزینه های تولید فعلا قیمت خرید 
تضمینی مناسب است البته به نظر می رسد با افزایش قیمت کود 
ما در مصرف کودهای پایه به طور مجدد به مشکل بخوریم که 

انتظار می رود دولت در این خصوص چاره ای بیندیشد.
هاشمی از دولت خواست که افزایش ۱۰۰ درصدی قیمت کود 
را به ۵۰ درصد کاهش دهد تا روند تولید و تغذیه گیاه با مشکل 

روبرو نشود.

رییس بنیاد ملی گندمکاران کشور:

خودکفایی گندم با تصمیمات دولت سیزدهم شدنی است

اینفوگراف

تامین لبنیات و محصولات کشاورزی 
فروشگاه های زنجیره ای روسیه

 هند؛  بزرگترین
 وارد کننده برنج به ایران

تهران در انتظار واگذاری 1200 اتوبوس

 اجرای کالابرگ الکترونیکی
 همچنان در مرحله آزمایشی

معاون وزیر صمت اعلام آمادگی کرد؛ آمارهای گمرک نشان داد؛

خودروسازان داخلی زیر میز زدند؟

معاون وزیر اقتصاد اعلام کرد؛

رئیس سازمان توسعه تجارت در دیدار 
با نمایندگان فروشــگاه های زنجیره ای 
روسیه از آمادگی شرکت های ایرانی برای 
تامین محصولات لبنی و کشاورزی جهت 

عرضه در این فروشگاه ها خبر داد.
علیرضا پیمان پاک، معاون وزیر صمت و رئیس 
ســازمان توســعه تجارت در حاشــیه دومین روز 
همایش اقتصادی دریای خزر در مسکو با نمایندگان 
بانکی، فروشگاه های زنجیره ای، و فعالان اقتصادی 

کشورهای حاشیه دریای خزر دیدار و گفتگو کرد.
در دیدار وی با با یکی از مقامات بانکی روسیه بر توسعه همکاریهای بانکی دو کشور، استفاده از ارزهای 

محلی، تأمین منابع مالی اجرای پروژه ها و صدور ضمانت ها تاکید شد.
همچنین در دیدار پیمان پاک با نمایندگان یکی از بزرگترین فروشگاه های زنجیره ای روسیه در خصوص 
ســازوکارهای تأمین اقلام مورد نیاز کشور روسیه به ویژه محصولات کشاورزی و لبنیات بحث و تبادل 
نظر شد و در پایان این دیدار رئیس سازمان توسعه تجارت از این گروه برای سفر به کشورمان و بازدید از 

توانمندیهای شرکت های ایرانی و عقد قراردادهای همکاری دعوت کرد.
پیمان پاک همچنین در در پایان همایش بزرگ اقتصادی و در دیدار فعالان اقتصادی کشور روسیه که 
با حضور معاون اول رئیس جمهور و وزرای اقتصاد، کشــاورزی و نفت ایران برگزار شد بر حذف سهمیه 
اختصاص یافته بر تعرفه های محصولات کشاورزی مرتبط به کالاهای مشمول موافقتنامه تجارت آزاد با 

اتحادیه اقتصادی اوراسیا با نهایی شدن این توافقنامه در آینده نزدیک تاکید کرد.
در ادامه این جلسه بر حل مشکلات حمل و نقل، لجستیک به ویژه در دریای خزر، تأمین کشتی، حل 
مشکلات مالی و گمرکی، تبادل هیأت های تجاری و اقتصادی و آشنایی هر چه بیشتر تجار از نیازها و 

ظرفیت های تجاری دو کشور به ویژه در بخش کشاورزی، نفت، گاز و پتروشیمی تاکید شد.

در میان کشــورهای صادرکننده برنج به 
ایران »امارات متحــده عربی« هم دیده 
می شود. براساس آمار اعلام شده، واردات 
برنج از این کشور ۶۰ میلیون و ۹۵۰ هزار 

دلار است.
آمارهای گمرک نشان می دهد از ابتدای فروردین تا 
پایان مردادماه برنج مورد نیاز کشور از ۵ کشور »هند«، 
»پاکســتان«، »تایلند«، »امــارات متحده عربی« و 
»مناطق آزاد« وارد شده است.هند بزرگترین صادرکننده 

برنج در جهان است، )با سهم ۴۰ درصدی تجارت جهانی( هرگونه اختلال در صادرات برنج از این کشور می تواند 
تأثیر زیادی بر امنیت غذایی جهان داشته باشد و فشارهای تورمی در بازار جهانی غذا را افزایش دهد.براساس 
داده های اعلام شده، برنج وارد شده از هند برابر با ۵۸۳ میلیون و ۶۱۰ هزار دلار بوده و با این شرایط این کشور 
همچنان توانسته بیشترین حجم صادرات در مدت زمان مورد بررسی را به خود اختصاص دهد.افزایش خرید 
از هند در حالی رقم خورده که همه ساله با شروع فصل برداشت و ممنوعیت واردات برنج شاهد کاهش برنج 
در این مدت بودیم، اما در سال جاری با توجه به لغو ممنوعیت واردات برنج در دوره برداشت و نبود محدودیت 
برای واردات برنج شــاهد ورود بیش از یک میلیارد دلار برنج به کشور بوده ایم.»پاکستان« هم در رتبه دوم 
واردکنندگان برنج قرار دارد. براساس آمار در ۵ ماه نخست امسال ۳۵۰ میلیون و ۴۰۰ هزار دلار برنج از این کشور 
وارد ایران شده است.به گفته دبیر اتحادیه بنکداران مواد غذایی در حال حاضر تقاضا در داخل کشور از برنج هندی 
به پاکستانی تغییر کرده، به همین دلیل مصرف برنج هندی در کشور کاهش یافته است. دلیل این اتفاق هم 
شباهت برنج پاکستانی به برنج ایرانی به لحاظ پخت است؛ با این تفاوت که برنج پاکستانی یک سوم قیمت برنج 
ایرانی در بازار عرضه می شود. اما دلیل اینکه همچنان برنج هندی بیشترین سهم را در میان برنج های وارداتی 
داشته، به دلیل قیمت این مدل برنج بوده است.مجموع واردات برنج از »تایلند« هم در این مدت ۷۹ میلیون و 

۷۷۰ هزار دلار بوده که با این شرایط این کشور در رتبه سوم واردکنندگان برنج قرار گرفته است.

طبق وعده خودروسازان داخلی قرار بر این بوده است که دو هزار 
و ۹۰۰ اتوبوس برای کشور تامین شود.

 به گــزارش تجارت نیوز، خودروســازان وعده واگــذاری اتوبوس را عملی
 نکردند.

احمد صادقی، عضو کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر تهران 

گفت: دولت بر اساس تعهدی که به شهرداری ها داده است قرار است امسال، 
دو هزارو ۹۰۰ اتوبوس برای کل شهرداری های کشور تامین کند و سهم تهران 

هزار و ۲۰۰ اتوبوس است.
صادقی افزود: خودروسازان فقط وعده تامین خودرو را دادند، یکی از شرکت ها 
اعلام کرده بود ۲۵۰ دستگاه اتوبوس آماده دارد و آن را واگذار می کند، اما این 

اتفاق نیفتاد.وی گفت: باید خودروساز داخلی، تکلیف را مشخص کند و اگر در 
انجام وظایف، ناتوان است؛ اعلام کند تا تصمیم دیگری بگیریم. 

صادقی به اقدامات شهرداری تهران در زمینه تامین اتوبوس نیز اشاره کرد و 
گفت: شهرداری تلاش های خوبی انجام داده و ۵۵۰ دستگاه اتوبوس را اورهال 

و به ناوگان بازگردانده است.

معاون اقتصادی وزارت اقتصاد با اشاره به 
اجرای آزمایشی طرح کالابرگ الکترونیکی 
گفت: چنانچه اجرای آزمایشی طرح نتیجه 
مثبتی داشته باشد، دولت در سطح گسترده 

کالابرگ الکترونیکی را اجرا می کند.
یکی از مهم ترین اقدامات دولت سیزدهم در سال 
نخست فعالیت خود حذف و اصلاح سیاست ارز ۴۲۰۰ 
تومانی بود که بســیاری از کارشناسان آن را اصلاح 
اقتصادی کشور دانستند. پرداخت ارز ۴۲۰۰ تومانی از 

ابتدای سال ۹۷ آغاز شد و در تمام این سال ها به اذعان بسیاری از کارشناسان موجب فساد و ایجاد رانت در 
کشور شده بود. افرادی که دغدغه شفافیت و مبارزه با فساد را داشتند همواره خواهان حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی 
بودند.در زمان تنظیم لایحه بودجه ۱۴۰۱، زمانی که دولت سیزدهم بر حذف ارز ترجیحی کالاهای اساسی 
اصرار داشت، نمایندگان مجلس شورای اسلامی یک شرط برای این موضوع قرار دادند. شرط نمایندگان عرضه 
کالاهای مشمول با کالابرگ الکترونیکی و با قیمت ها شهریور ۱۴۰۰ بود. بر اساس تصمیم دولت، مقرر شد 
طرح کالابرگ الکترونیکی به صورت آزمایشی اجرا شود و نتیجه طرح به اطلاع ستاد اقتصادی دولت برسد 
تا در این باره تصمیم لازم اتخاذ شود.حال با گذشت چهار ماه از اجرای طرح مردمی سازی یارانه ها و پرداخت 
یارانه نقدی به دهک های یکم تا نهم درآمدی و برچیده شدن صف ها، بسیاری از افراد جامعه ترجیح می دهند 
یارانه را نقدی دریافت کنند تا اینکه برای دریافت کالا در صف های منتظر بمانند.  »هادی سبحانیان« معاون 
امور اقتصادی وزیر اقتصاد در گفت وگو با خبرنگار ایرنا در خصوص سرانجام طرح کالابرگ الکترونیکی گفت: 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تمهیدات لازم را در این مورد اندیشیده است و آمادگی لازم برای این موضوع 
وجود دارد.وی افزود: به دلیل حساسیت موضوع مقرر شد که ابتدا به صورت آزمایشی برای برخی گروه های 
خاص در کشور اجرا شود.سبحانیان تصریح کرد: با در نظر گرفتن تمام جوانب اجرای آزمایشی طرح کالابرگ 

الکترونیکی چنانچه نتیجه مثبتی حاصل داشت، دولت در سطح گسترده ای انجام می دهد.

رونق بازار مسکن با راه اندازی صندوق املاک و مستغلات
یک کارشــناس بازار سرمایه گفت: تاکنون جای 
صندوق املاک و مستغلات در سبد سرمایه گذاری 
سهامداران خالی بود که با توجه به موافقت سازمان 
بورس در تاســیس این صندوق می توان انتظار 
داشــت با عرضه آن در فرابورس منتظر استقبال 

سرمایه گذاران از این صندوق باشیم.
»نیما میرزایی« به مجوز تاسیس املاک و مستغلات اشاره 
کرد و افزود: بحث سرمایه گذاری در املاک یکی از روش های 
جذاب ســرمایه گذاری در دنیا بوده و در ایران با توجه به نگاه 
اجتماعــی که در مورد ملک وجود دارد، این جذابیت دوچندان 

است.

وی اســتفاده از این ابزار را یک اتفاق بزرگ و مبارک دانست 
و تاکید کرد: چنین تصوری وجود دارد که با استفاده از این ابزار 
بخش قابل توجهی از سرمایه گذاران در این حوزه فعال می شوند؛ 
چراکه با خرید از این صندوق و تنوع بخشی در پرتفوی ضمن 
کاهش ریســک معاملات، قادر به دریافت بازدهی متعادل در 
شرایط مختلف خواهند بود.میرزایی به مزایای استفاده از این 
صندوق اشــاره کرد و افزود: خریداران می توانند با مبالغ بسیار 
کمتر خرید کنند که در واقعیت این موضوع پیش از این عملًا 

غیرممکن یا با دشواری زیادی همراه بود.
این کارشناس بازار ســرمایه اضافه کرد: علاوه بر آن بحث 
دریافت اجاره اســت که سرمایه گذاری در این صندوق را مولد 

می کند و متناسب با متراژی که خرید انجام شده،خریدار می تواند 
اجاره دریافت کند، این مزیت از جمله مسایلی است که می تواند 

سبب افزایش جذابیت این صندوق ها شود.این تحلیلگر مسائل 
اقتصادی خاطرنشــان کرد: با راه اندازی صنــدوق املاک و 
مستغلات  کشور، روش های سنتی در خصوص خرید و فروش 
املاک به روزتر و کاهــش هزینه ها با مدیریت بهتری انجام 
می شود.وی اضافه کرد: ریسک هایی که در روش های سنتی 
در خصوص خرید و فروش ها سرمایه گذاران متحمل می شدند 
نسبت به نوع خریدی که داشتند مثل صحت سنجی املاک، 
هزینه، زمان زیــاد و ... در این صندوق کاهش پیدا کرده و به 

صفر می رسد.
میرزایی در پایان بیان داشت: به نظر می رسد این اقدام یک 
تغییر پارادایم در زمینه معاملات املاک اســت، زیرا استفاده از 

این ابزار یک نقطه شروعی است که می تواند در سال های آینده 
گسترش پیدا کند و روش سنتی را با همه مخاطراتش به مرور 

تغییر دهد و مورد استقبال سرمایه گذاران هم قرار بگیرد.
بــه گزارش ایرنــا، پس از صدور موافقــت اصولی صندوق 
سرمایه گذاری املاک و مستغلات)REIT( توسط سازمان 
بورس و اوراق بهــادار، اولین صندوق با موضوع مذکور اواخر 
شهریور نزد اداره ثبت شرکت ها به ثبت رسید. نخستین صندوق 
املاک و مستغلات کشور بر روی یک ملک اداری با متراژ مفید 
حدود ۹۰۰ مترمربع و عمر حدود ۱۴ سال در خیابان ملاصدرای 
تهران تاســیس شده است.پیش بینی شده در صورت تکمیل 

مدارک، پذیره نویسی این صندوق در ماه جاری انجام شود.

یک فعال تعاونی با تاکید بر لزوم تقویت صادرات فرش دستباف، 
حمایت ویژه از تولیدات داخلی فرش و رفع مشکلات قالیبافان 

را خواستار شد.
عبدالله بهرامی عدم بهره مندی از مزایای بیمه را از جمله مشکلات قالیبافان 
برشــمرد و گفت: از ســال ۱۳۹۲  تاکنون قالیبافان تحت پوشش بیمه تأمین 
اجتماعی قرار نداشته و از مزایای بیمه محروم مانده اند در حالی که بیمه در امنیت 

شغلی و اجتماعی و معیشت قالیبافان بسیار تاثیرگذار است.
وی با اشــاره به کاهش صادرات فرش دســتباف در سالهای اخیر، ادامه داد: 
متاســفانه فروش داخلی فرش در چند سال گذشته به دلایل مختلف از جمله 
تحریم های داخلی و خارجی، کرونا و افزایش قیمت مواد اولیه تحت تاثیر قرار 

گرفت و این مسأله موجب شد که صادرات فرش نیز با کاهش روبه رو شود.
به گفته مدیرعامل اتحادیه تعاونی های فرش دستباف، به دلیل افزایش شدید 

قیمت مواد اولیه، تولید فرش برای قالیبافان مقرون به صرفه نیست و قالیبافان 
یکی پس از دیگری از  چرخه تولید خارج می شوند.

بهرامی افزود: در شــرایط نامساعد اقتصادی، دستکم چهارصد میلیون دلار 
صادرات فرش به خارج صورت می گرفت و با شناسایی بازارهای جدید بخشی 
از اثرات تحریم کاهش پیدا می کرد اما  رکود دو سال اخیر ناشی از شیوع کرونا و 
برخی چالش های پیشروی صنعت فرش دستباف و قالیبافان، توان تولید و رقابت 
پذیری را کاهش داده است. مدیرعامل اتحادیه تعاونی های فرش دستباف، نبود 
شرکت های صادرات محور در این حوزه را از دیگر مشکلات فرش عنوان کرد و 
افزود: متاسفانه کاهش صادرات فرش موجب شده بسیاری از کارگاههای فرش 
تعطیل و مشتریان و خریداران به تدریج کم شوند ازاین رو خواستار حمایت جدی 
و ویژه از صنعت فرش دستباف و تولیدات داخلی فرش به ویژه قالیبافان و رفع 

مشکلات آنها هستیم.

مزایده معادن در استان ها از امروز شروع و تا ۱۶ آذر ادامه دارد.
به گزارش تجارت نیوز، جزئیات مزایده معادن در استان ها اعلام شد.به نقل از فولادبان، 
سرپرست دفترکل بهره برداری معادن وزارت صمت با اعلام این خبر افزود: معادن 
استان هایی که قرار است معادن آنها در مزایده شرکت کنند از طریق جراید، نشریات و 
سایت های متعدد این استان ها منتشر شده و قرار است از روز شنبه اطلاع رسانی مزایده 
معادن در استان ها آغاز شود.مهدی حمیدی ادامه داد: متقاضیان و شرکت کنندگان 

می توانند آگهی مزایده های معدنی را از طریق سامانه برگزاری مزایده های معدنی 
وزارت صمت در استان های حایز شرایط مشاهده کنند.وی تصریح کرد: سرمایه گذاران 
و متقاضیان مرحله اول مزایده معادن، فرصت دارند لیست معادن قابل واگذاری را تا 
یازدهم آبان در پایگاه اطلاع رسانی وزارت صمت مشاهده کنند و سپس آگهی انتشار 
مرحله دوم مزایده که شامل هشت استان خواهد بود درابتدای ماه آبان اعلام خواهد 
شد و همین روال تا ۱۶ آذر ادامه خواهد یافت.سرپرست دفترکل بهره برداری معادن 

وزارت صمت، واگذاری ۵۳۴۹ فقره معدن به صورت مزایده را رویداد مهمی خواند و 
گفت: مراســم رونمایی از مزایده معادن در هفته آتی با حضور فعالان و کارشناسان 
صنعت فولاد برگزار خواهد شد.حمیدی در پاسخ به سوال فولادبان مبنی بر افزایش 
شمار معادن قابل واگذاری در مزایده معادن افزود: اطلاع رسانی افزایش تعداد معادن 
قابل واگذاری در مزایده انجام شده است و چنانچه در دوره های بعدی معادن دیگری 

نیز شامل واگذاری در مزایده ها شود، اطلاع رسانی مجدد خواهیم داشت.

بنیاد مستضعفان به دنبال زلزله اخیر در استان آذربایجان غربی، 
سیمان رایگان برای بازسازی مناطق آسیب دیده از زلزله را تامین 
می کند؛ همچنین این بنیاد برای کمک به خانواده های نیازمند 
زلزله زده، تامین بخشی از لوازم خانگی آسیب دیده در این حادثه 

را عهده دار شد.
به دنبال وقوع زلزله اخیر در استان آذربایجان غربی و شهرستان خوی که باعث 
وارد آمدن خسارت هایی به خانه های مردم و زیرساخت های این منطقه شد، بنیاد 

مستضعفان برای جبران بخشی از خسارت های وارده، تصمیماتی را اتخاذ کرد.
بر اساس تصمیمات گرفته شده مقرر شد تا بنیاد مستضعفان سیمان مورد نیاز را 
برای بازسازی مناطق خسارت دیده به صورت رایگان تامین و پس از ارزیابی دقیق 

خسارت ها، سیمان مورد نیاز را در اختیار بنیاد مسکن قرار دهد.
همچنین برای کمک به خانواده های نیازمندی که بر اثر این زلزله، خسارت هایی 

به لوازم خانگی آنها وارد شــد، بنیاد مستضعفان تامین لوازم خانگی برای این 
خانواده های نیازمند را با هماهنگی مسولان استانی و استاندار آذربایجان غربی 
عهده دار می شود. در هماهنگی این بنیاد با استانداری آذربایجان غربی، پس از 
تعیین دقیق میزان خسارت های وارده به مناطق زلزله زده، این اقدامات از سوی 

بنیاد اجرایی خواهد شد.

 تقویت صادرات فرش دستباف 
و حمایت از قالیبافان 

جزئیات جدید از مزایده معادن در استان ها

 تخصیص سیمان رایگان و کمک به تامین لوازم خانگی
 برای زلزله زدگان »خوی« 


